

1 結蘭膠/大豆分離蛋白/花青素複合膜之製備及應用

2 吳立婷(5140)

3 109/5/27

4 大綱

5 一、 前言

6 二、 花青素萃取液基本性質

7 三、 結蘭膠/大豆分離蛋白/花青素複合膜之製備與性質

8 四、 結蘭膠/大豆分離蛋白/花青素複合膜之應用

9 五、 結論

10 摘要

11 現代的科技越來越進步，食品保存方面除了食品本身，包裝功能也漸漸走
12 向智慧型包裝的發展。花青素屬於一種無毒、水溶性色素，有著在不同 pH 值
13 環境下會快速變色的特性，且身為酚類化合物，擁有良好的抗氧化特性及其他
14 生理功能。結蘭膠是一種線性的負電荷胞外多醣，能透過簡單方式製備成水
15 膠，此水膠硬度高，且能夠耐熱及酸。大豆分離蛋白，具有優秀的乳化及發泡
16 能力，且有研究指出大豆分離蛋白若與花青素結合可以有效穩定花青素結構。
17 本研究是以花青素、結蘭膠及不同濃度大豆分離蛋白製成複合膜，測試其在不
18 同 pH 值下的敏感度、物理化學分析、抗氧化性質及應用於感測食品新鮮度。
19 結果得知含有花青素的複合膜在不同 pH 值下有良好敏感性。在掃描式電子顯
20 微鏡下觀測到添加花青素後複合膜擁有較緊密的結構。研究顯示複合膜在
21 ABTS⁺及 DPPH 自由基清除實驗中經 5 小時後，清除率分別為 72.78%與
22 59.25%。在由於生鮮食品在腐敗過程中會產生揮發性鹽基態氮等會改變食品 pH
23 值的物質，此複合膜可以簡單感測 pH 變化，進而了解食品新鮮度狀況。因此
24 複合膜可望成為純天然生物可降解、可檢測 pH 值變化且抗氧化的多功食品能
25 包材。

1 參考文獻

- 2 Chen, R., Su, W., Li, P., Huo, L., Lu, R., & Peng, M. (2013). Free Radical-Scavenging
3 and Antioxidant Activity of Skin of *Dictamnus dasycarpus*. *Asian Journal of*
4 *Chemistry*, 25(3).
- 5 Dainty, R. H. (1996). Chemical/biochemical detection of spoilage. *International*
6 *Journal of Food Microbiology*, 33(1), 19-33.
- 7 Gram, L., & Huss, H. H. (1996). Microbiological spoilage of fish and fish
8 products. *International Journal of Food Microbiology*, 33(1), 121-137.
- 9 Hou, F., Zhang, R., Zhang, M., Su, D., Wei, Z., Deng, Y., Zhang, Y., Chi, J., & Tang,
10 X. (2013). Hepatoprotective and antioxidant activity of anthocyanins in black
11 rice bran on carbon tetrachloride-induced liver injury in mice. *Journal of*
12 *Functional Foods*, 5(4), 1705-1713.
- 13 Hwang, Y. P., Choi, J. H., Yun, H. J., Han, E. H., Kim, H. G., Kim, J. Y., Park, B. H. &
14 Jeong, H. G. (2011). Anthocyanins from purple sweet potato attenuate
15 dimethylnitrosamine-induced liver injury in rats by inducing Nrf2-mediated
16 antioxidant enzymes and reducing COX-2 and iNOS expression. *Food and*
17 *Chemical Toxicology*, 49(1), 93-99.
- 18 Janik, L. J., Cozzolino, D., Damberg, R., Cynkar, W., & Gishen, M. (2007). The
19 prediction of total anthocyanin concentration in red-grape homogenates using
20 visible-infrared spectroscopy and artificial neural networks. *Analytica Chimica*
21 *Acta*, 594, 107-118.
- 22 Kerry, J. P., O'grady, M. N., & Hogan, S. A. (2006). Past, current and potential
23 utilisation of active and intelligent packaging systems for meat and muscle-based
24 products: A review. *Meat Science*, 74(1), 113-130.
- 25 Krochta, J. M., & Mulder, J. C. (1997). Edible and biodegradable polymer films:
26 Challenges and opportunities. *Food Technology*, 51(2), 61-71.
- 27 Kungsuwan, K., Singh, K., Phetkiao, S., & Utama-ang, N. (2014). Effects of pH and
28 anthocyanin concentration on color and antioxidant activity of *Clitoria ternatea*
29 extract. *Food and Applied Bioscience Journal*, 2(1), 31-46.
- 30 Kuswandi, B., Wicaksono, Y., Abdullah, A., Heng, L. Y., & Ahmad, M. (2011). Smart
31 packaging: sensors for monitoring of food quality and safety. *Sensing and*
32 *Instrumentation for Food Quality and Safety*, 5(3-4), 137-146.
- 33 Li, J. H., Miao, J., Wu, J. L., Chen, S. F., & Zhang, Q. Q. (2014). Preparation and
34 characterization of active gelatin-based films incorporated with natural
35 antioxidants. *Food Hydrocolloids*, 37, 166-173.
- 36 Nair, V., Bang, W. Y., Schreckinger, E., Andarwulan, N., & Cisneros-Zevallos, L.
37 (2015). Protective role of *ternatin* anthocyanins and quercetin glycosides from

1 butterfly pea (*Clitoria ternatea* Leguminosae) blue flower petals against
2 lipopolysaccharide (LPS)-induced inflammation in macrophage cells. *Journal of*
3 *Agricultural and Food Chemistry*, 63(28), 6355-6365.

4 Sui, X., Sun, H., Qi, B., Zhang, M., Li, Y., & Jiang, L. (2018). Functional and
5 conformational changes to soy proteins accompanying anthocyanins: Focus on
6 covalent and non-covalent interactions. *Food Chemistry*, 245, 871-878.

7 Tang, Y., Sun, J., Fan, H., & Zhang, X. (2012). An improved complex gel of modified
8 gellan gum and carboxymethyl chitosan for chondrocytes encapsulation.
9 *Carbohydrate Polymers*, 88(1), 46-53

10 Vareed, S. K., Reddy, M. K., Schutzki, R. E., & Nair, M. G. (2006). Anthocyanins in
11 *Cornus alternifolia*, *Cornus controversa*, *Cornus kousa* and *Cornus florida* fruits
12 with health benefits. *Life Sciences*, 78(7), 777-784.

13 Wang, S., Marcone, M., Barbut, S., & Lim, L. T. (2012). The impact of anthocyanin-
14 rich red raspberry extract (ARRE) on the properties of edible soy protein isolate
15 (SPI) films. *Journal of Food Science*, 77(4), C497-C505.

16 Wang, L., Xiao, M., Dai, S., Song, J., Ni, X., Fang, Y., Corke, H., & Jiang, F. (2014).
17 Interactions between carboxymethyl konjac glucomannan and soy protein isolate
18 in blended films. *Carbohydrate Polymers*, 101, 136-145.

19 Yoshida, C. M., Maciel, V. B. V., Mendonça, M. E. D., & Franco, T. T. (2014).
20 Chitosan biobased and intelligent films: Monitoring pH variations. *LWT-Food*
21 *Science and Technology*, 55(1), 83-89.

22 Zhou, Z., Nair, M. G., & Claycombe, K. J. (2012). Synergistic inhibition of
23 interleukin-6 production in adipose stem cells by tart cherry anthocyanins and
24 atorvastatin. *Phytomedicine*, 19(10), 878-881.

25 Zhu, Y., Ling, W., Guo, H., Song, F., Ye, Q., Zou, T., Li, D., Zhang, Y., Li, G., Xiao,
26 Y., Li, Z., Shi, Z., Yang, Y & Liu, F. (2013). Anti-inflammatory effect of purified
27 dietary anthocyanin in adults with hypercholesterolemia: a randomized
28 controlled trial. *Nutrition, Metabolism and Cardiovascular Diseases*, 23(9), 843-
29 849.

30